

Roman Catholics in the Dominion, all feeling an interest in the fate of this man, and who would look on it as an act of the greatest favour that he should be released. This, hon. gentlemen would see, might fairly be asked, if they looked back to the conduct of the Irish Roman Catholics in the Dominion during the invasion. They were men who had had much to excite in them a good deal of provocation with regard to the position of their country.

**Sir John A. Macdonald** thought it would have been far better in the interest of the person whose name had been brought before the House if the remarks of the hon. gentleman just taking his seat had not been made. (Hear, hear.) Far better if the matter had been left as it stood, before the member for Gloucester spoke. If ever aid in Father McMahon's case were rendered impossible, it would be by remarks similar to those made by that hon. gentleman opposite. He gets up and says that Mr. McMahon had great provocations for his acts. What provocation had he, a Catholic priest? (Hear, hear.)

**Hon. Mr. Anglin** said he had been misunderstood. He did not say or desire to say Mr. McMahon had any provocation. What he (Mr. Anglin) stated was, that many of his countrymen, looking to the position of their own country, felt that there was a great deal to excite them, and deserved credit for repressing feelings of that kind. As to saying that Mr. McMahon would be justified had he gone intentionally to commit the act, he (Mr. Anglin) never said it.

**Sir John A. Macdonald** thought the explanation of the hon. gentleman had not at all bettered the case. So far as public opinion in Canada went, it would have been infinitely better for the case had the hon. gentleman left it alone. (Cheers.) He says that, because the Irish Roman Catholics in Canada are loyal, therefore one of their number should not be punished for countenancing and helping armed bands who invaded the Provinces and shot down unoffending people. This was an extraordinary doctrine. (Hear, hear.)

**Hon. Mr. Anglin** would correct the hon. gentleman. That was not his (Mr. Anglin's) statement.

**Sir John A. Macdonald** said that was the only legitimate conclusion to be drawn from the hon. gentleman's statement. The Irish Roman Catholics were loyal—truly loyal—so were all the inhabitants of Canada, and it

[Hon. Mr. Anglin—L'hon. M. Anglin.]

Catholiques irlandais du Dominion pendant l'invasion. Ces hommes ont dû se sentir extrêmement provoqués par ce qui se passait dans leur pays.

**Sir John A. Macdonald** pense qu'il aurait été préférable pour la personne en question que le député qui vient de parler n'ait pas fait ces remarques. (Bravos.) Il aurait mieux valu ne pas revenir sur la question comme l'a fait le député de Gloucester. S'il devient impossible d'aider le Père McMahon, c'est bien à la suite de remarques comme celles que vient de faire le député d'en face. Il dit en effet que le Père McMahon a agi à la suite de graves provocations. Est-ce là une attitude pour un prêtre catholique? (Bravos.)

**L'hon. M. Anglin** dit qu'il y a malentendu. Il n'a pas dit ni voulu dire que le Père McMahon a été provoqué. Il a voulu dire que beaucoup d'Irlandais ont dû se sentir provoqué en voyant ce qui se passe dans leur pays et qu'ils méritent nos félicitations pour avoir réprimé des sentiments de ce genre. Par ailleurs, il n'a jamais dit que le Père McMahon aurait eu raison de commettre cet acte intentionnellement.

**Sir John A. Macdonald** pense que cette explication n'améliore nullement les choses. En ce qui concerne l'opinion publique au Canada, il aurait été infiniment préférable que le député se soit tu. (Rires.) Il fait cette remarque parce que les Catholiques irlandais au Canada sont loyaux, ce qui n'est pas une raison pour ne pas punir un des leurs qui se met aux côtés de bandes armées qui envahissent les provinces et tuent d'innocents citoyens. C'est une doctrine insoutenable. (Bravos.)

**L'hon. M. Anglin** se permet de rectifier les propos de l'honorable député, car ce n'est pas là ce qu'il a dit.

**Sir John A. Macdonald** dit que c'est la seule conclusion légitime à tirer de la déclaration du député. Les Catholiques irlandais sont des citoyens véritablement loyaux, comme tous les habitants du Canada, et le fait qu'ils